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Protokoll fört vid pensionärsrådets 
sammanträde den 13 maj 2014 

Telefonvägen 30, Besöksrum 1, kl. 10.00-11.30 

 

Närvarande 

Marianne Svensk ordförande PRO 

Eiwor Arthursson ledamot  PRO 

Valter Lund   ledamot  PRO 

Lars Åsberg  ledamot  SPF 

Rolf Lindquist   ledamot  SPF  

Bertil Wretlund         ersättare           PRO 

Bertil Andersson ersättare PRO 

Gunnar Carlsson ersättare SPF 

 

Förvaltningen 

Ingrid Widebäck  avdelningschef för social omsorg 

Yvonne Goldberg avdelningschef för förskola och äldreomsorg i egen regi 

Agneta Blomkvist medicinskt ansvarig sjuksköterska, MAS 

Anneli Rydström  sekreterare   

Förhinder 

Kerstin Svenson vice ordförande SPRF 

Bo Almén  ersättare SPF 

 

 

 

Dag för justering 2014-05-13 

Sekreterare 

Justerat  

Marianne Svensk  Gunnar Carlsson 

Ordförande   Godkänt via e-post 
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§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordföranden hälsade välkommen till dagens sammanträde och förklarade mötet 

öppnat.  

 

§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes.  

 

§ 3. Utseende av justerare 

Marianne Svensk och Gunnar Carlsson utsågs att justera dagens protokoll. 

 

§ 4. Hälso- och sjukvårdsfrågor 

Agneta Blomkvist, MAS, var inbjuden till dagens sammanträde för att 

informera om och svara på rådets frågor om hälso- och sjukvården inom 

äldreomsorgen. Pensionärsrådet framförde vid förra sammanträdet att man 

särskilt ville få information om läkemedelsgenomgångar, SeniorAlert/munhälsa 

och hjärtstartare.  

 

Agneta informerade också om två viktiga och prioriterade frågor inom 

äldreomsorgen, dels om utvecklingsarbetet kring vård i livets slutskede och dels 

om det nya dokumentationssystemet som ska införas fr.o.m. i höst.  

 

Läkemedelsgenomgångar m.m. 

Läkemedelsgenomgångar är ett landstingsuppdrag. 

Boende på vård- och omsorgsboende och servicehus erbjuds årliga systematiska 

läkemedelsgenomgångar, som genomförs i samverkan med sjuksköterska på 

boendet och läkaren från det läkarföretag som landstinget har avtal med. De 

boende erbjuds också årlig hälsobedömning och riskbedömningar för fall, 

trycksår och nutrition. På boendena görs också ronder varje vecka.     

 

Under våren har planeringsmöten genomförts där enhetschef för boendet, 

sjuksköterska, MAS, ansvarig läkare och chefen för läkarföretaget deltagit.   

 

Agnetas bedömning är att man på vård- och omsorgsboendena och 

servicehusen har en god kontroll över de boendes läkemedel.  

 

Diskuterades om att problemen och svårigheterna kring läkemedel finns när det 

gäller äldre som bor i ordinärt boende.  

 

Munhälsobedömningar 

Utbildning pågår för registrering av riskbedömning i SeniorAlert gällande 

munhälsa. Sedan tidigare erbjuds de boende munhälsobedömning och 

tandvårdsstöd (nödvändig tandvård inom högkostnadsskyddet) av tandvården 

som kommer till boendet.  

 

Pensionärsrådet tog upp att informationen kring tandvårdsstödet behöver 

spridas, det är många äldre och anhörigvårdare som inte känner till detta. 

 

Agneta informerade om att man kan vända sig till förvaltningens beställarenhet 

för äldre, där det finns en biståndshandläggare som kan informera om detta 
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samt utfärda tandvårdsstödskort. För att vara berättigad till tandvårdsstöd ska 

den äldre ha hjälp med personlig omvårdnad minst tre gånger per dag samt 

insats/tillsyn på natten.  

 

Hjärtstartare 

Frågan om hjärtstartare på särskilt boende, det vill säga servicehus och vård- 

och omsorgsboende, diskuterades. Frågan är komplicerad och svår, menade 

Agneta. Hjärtstartare är till för att användas vid oväntade hjärtstopp. På 

boendena där många är svårt sjuka kan hjärtstartare inge falska förhoppningar 

och förvärra situationen. 

 

Agneta tog upp att både ansvariga läkare och hon är överens om att inte ha 

hjärtstartare på servicehus och vård- och omsorgsboende.  

 

Vård i livets slutskede 

Vård i livets slutskede är en viktig uppgift inom äldreomsorgen och ett 

prioriterat utvecklingsområde. Strävan är att ge ”en värdig död”. 

 

Som stöd för verksamheterna har regler tagits fram utifrån nytt nationellt 

vårdprogram och nationellt kunskapsstöd för palliativ vård. Med palliativ vård 

menas all vård kring den enskilde. Efter brytpunktsamtal med läkare går vården 

från den botande delen till den lindrande delen, dvs vård i livets slutskede. 

Stödet till närstående är också en mycket viktig del i arbetet.  

 

Nytt dokumentationssystem och dokumentationsstöd, ICF 

Ett nytt system införs för hälso- och sjukvårdsdokumentationen. 

Dokumentationsstödet bygger på nationell klassifikation av funktionstillstånd, 

funktionshinder och hälsa kallat ICF (International Classification of 

Functioning, Disability and Health). 

 

Planeringsarbetet har påbörjats och utbildningsinsatser har genomförts under 

våren och kommer att fortgå. Arbetet är omfattande och kommer att pågå under 

flera år.  

 

Pensionärsrådet vill gärna få mer information om ICF och det fackspråk som 

kommer att användas. Det är viktigt att bli mer insatta i detta, så att det inte 

bara är ett språk som professionen förstår, menar rådet. Föreslogs att 

äldreomsorgens dokumentationshandledare Eva Lindstedt inbjuds till 

pensionärsrådet under hösten.  

 

Övriga frågor från pensionärsrådet 

Pensionsrådet undrade om det finns demenssjuksköterskor. Agneta svarade att den 

enda som har specialistutbildning inom demensområdet inom förvaltningen är hon 

själv. Utbildningsinsatser är på gång, där äldreförvaltningen kommer att bekosta 

specialistutbildning till demenssjuksköterska. Agneta har uppmanat några 

sjuksköterskor att ansöka om det.  

 

Pensionsrådet frågade om det förekommer många fallolyckor och fallskador på 

boendena. Agneta informerade om att alla fall och fallskador ska rapporteras. Hon 
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anser inte att det förekommer speciellt många fallolyckor, men för den enskilde 

som drabbas är det så klart ett lidande. Det förekommer något fler fallolyckor på 

servicehus, då det boende är mer rörliga där, än på vård- och omsorgsboende.  

 

Pensionärsrådet hade också en fråga om plasthandskarna som används inom vården 

innehåller gifter. Anneli har tagit upp frågan med Anna Ambjörn, som handlagt 

remissvaret om kemikalieplanen. Hon undersöker detta närmare och återkommer 

med svar. 

 

§ 5.  Anmälan av protokoll 

 

Pensionärsrådet 2014-04-08 

I protokollet uppges att Bertil Andersson var närvarande vid sammanträdet, vilket 

var felaktigt. I övrigt godkändes protokollet och lades till handlingarna.  

 

Uppföljning gjordes av pensionärsrådets frågor från förra sammanträdet. 

 

Ang. fråga om bibliotek på Fruängsgårdens servicehus.  

Enligt information från enhetschef Marie Bergström finns en bibliotekshörna på 

servicehuset, som kommer att ”snyggas upp”.  Däremot finns ingen 

biblioteksverksamhet med utlåning av böcker.  

 

Ang. fråga om gästnät på Axelsbergs äldreboende. 

Gästnät ska nu finnas och vara igång. Rolf Lindqvist meddelade att det också 

fungerar. 

 

Ang. fråga om friluftsteatern, samt projektet Axelsberg/ bollplanen och 

aktivitetspark. 

Enligt information från avdelningschef Gunnar Ohlsén finns ingen planering för 

upprustning av friluftsteatern. Projektet Axelsberg drivs av frivilliga krafter och har 

utvidgats. Flera av stadens förvaltningar berörs och ett internt möte ska hållas i 

mitten på maj. Anneli återrapporterar till pensionärsrådet.  

 

Rådet för funktionshinderfrågor 2014-04-10 

Pensionärsrådet undrade över skrivningen om att personer inte får hjälp med 

toalettbesök och att alla ska klara toalettbesöket på samma tid. 

 

Ingrid Widebäck förtydligade att detta var en synpunkt som togs upp av rådet.  

Insatserna ska anpassas utifrån varje persons individuella behov, förklarade 

Ingrid.   

  

Stadsdelsnämndens protokoll 2014-04-10 

Pensionärsrådet framförde följande synpunkter gällande stadsdelsnämndens 

protokoll och beslut. 

 

§ 3 Trekantens dag, svar på medborgarförslag 

Pensionärsrådet tycker att det är märkligt att man hänvisar till att 

förslagsställaren/föreningen kan söka arrangörsstöd. En förening som får 

verksamhetsbidrag kan väl inte få arrangörsstöd. Anneli undersöker detta. 
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Pensionsrådet anser att förvaltningen bör stödja förslaget och bidra med 

resurser. 

 

§ 4 Underlag för budget 2015 med inriktning 2016 och 2017 

Pensionärsrådet stödjer reservationen från Eva Fagerhem m.fl.(S) och Kerstin 

Tholin (V) om att det behövs fler hyreslägenheter, om möjligheten för fler äldre 

att få bo på servicehus samt att ansvaret för snöröjningen går tillbaka till 

stadsdelsnämnden. Under 2013 inkom 63 ansökningar till servicehus varav åtta 

fick bifall och 55 avslag. Detta samtidigt som i snitt 30 lägenheter stod tomma 

på Trekantens och Fruängsgårdens servicehus. Pensionärsrådet menar att detta 

visar att det finns ett stort behov och efterfrågan från äldre att få bo på 

servicehus. Riktlinjerna för servicehusboende behöver därför bli mer generösa.  

 

I ärendet skriver förvaltningen att lönekostnadsökningar och övriga 

kostnadsökningar medför krav på effektiviseringar inom samtliga 

verksamheter. Pensionärsrådet undrar vad det innebär för äldreomsorgen och 

om det finns några besparingskrav. 

 

Förvaltningen svarade att det inte finns några direkta besparingskrav. 

Äldreomsorgen har alltid att anpassa och organisera verksamheten utifrån den 

budget som kommunfullmäktig beslutar om. Budgeten fördelas bl.a. utifrån 

andel äldre i stadsdelen och är därför olika stor för stadsdelarna.   

 

§ 5 Fördelning av verksamhetsbidrag 2014 

Pensionärsrådet vidhåller sin synpunkt om att grundbidraget bör höjas. 

Pensionärsrådet stödjer reservationen från Eva Fagerhem m.fl.(S), Kerstin 

Tholin (V) och Christopher Ödmann (MP), om att stödet till föreningen Fenix i 

så stor utsträckning tas från verksamhetsbidraget. Konsekvensen blir att det 

finns alldeles för lite pengar att fördela till andra verksamheter såsom de 

prioriterade grupperna barn, ungdomar, äldre och personer med 

funktionsnedsättning. 

 

Pensionärsrådet anser att t.ex. socialförvaltningen bör bidra med medel till 

Fenix eller ev. närliggande stadsdelar. Förvaltningen svarade att detta har 

diskuterats med socialförvaltningen vid många tillfällen. Socialförvaltningen 

får väldigt många ansökningar och prioriterar dock andra föreningar än Fenix 

som i viss mån betraktas som lokal, då ca 40 % av deltagarna kommer från 

Hägersten-Liljeholmen.  

 

§ 9 Revidering av riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 

äldreomsorg, yttrande till kommunstyrelsen 

Pensionärsrådet stödjer såväl reservationerna som det särskilda uttalandet och 

menade att det finns bra och kloka synpunkter både från majoriteten och 

oppositionen. Beslut om revidering av riktlinjerna fattas av 

kommunfullmäktige, förtydligade förvaltningen.  
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§ 11 Strategi för ökad cykling i Stockholms stad 

Pensionärsrådet anser att cykling för äldre i Stockholmstrafiken är förenat med 

stor fara och menar att äldre istället för att cykla bör få fördelar i 

kollektivtrafiken, t.ex. genom att få åka gratis när det inte är rusningstrafik. Ett 

annat förslag är att verka för att anpassade ”äldrecyklar” utvecklas. 

 

§ 17 Boendeplanering för äldre i regionen Västra Söderort  

Pensionsrådet vidhåller sin ståndpunkt att minskningen av andelen äldre är 

marginell och därför inte medför att behovet av servicehus och vård- och 

omsorgsboende minskar.  

 

§ 25 Upphandling av nattpatrullsinsatser 

Pensionärsrådet stödjer reservationen från Eva Fagerhem m.fl. (S) och Kerstin 

Tholin (V), om att det ska vara samma personal/utförare som utför både dag- 

och nattinsatser.  

 

Kommunstyrelsens pensionärsråd 2014-04-22 

Pensionärsrådet hade följande synpunkter. 

 

§ 10 Uppdragsbeskrivning för stadsdelsnämnder och stadsdelsnämndernas 

verksamhet inom äldreomsorg i egen regi  

Pensionärsrådet stödjer KPR:S yttrande, om att egenregiverksamhet också ska 

kunna få erbjuda tilläggstjänster, att Stockholms stads egenregiverksamhet ska 

utgöra ickevalalternativet samt att utdrag ur belastningsregistret ska uppvisas 

vid nyanställning.  

 

§ 11 Utvärdering av försöksverksamhet med korttidsvård för svårt sjuka äldre 

Pensionärsrådet stödjer KPR:S synpunkt om att verksamheten permanentats 

med ett specialiserat boende i varje region.  

 

§ 6. Aktuell information från stadsdelsförvaltningen 

 

Yvonne Goldberg informerade om utförarverksamheternas arbete. 

 

Trekantens servicehus: De äldre som flyttar in är svårt sjuka och omsättningen 

på boende har ökat. Nya boende kommer främst från Enskede-Årsta-Vantör. 

Anhöriga har inbjudits till kvällsträff, där anhörigstöd och Seniorhälsan 

informerade. Servicehuset har fått en ny sjuksköterska, som började den 28 

april. Personalen har deltagit i Brandförsvarets brandutbildning vid Kastanjen. 

 

Axelsbergs vård- och omsorgsboende 

Värdegrundsarbetet diskuterades på enhetens planeringsdagar. På Axelsbergs 

vård- och omsorgsboende har Brandförsvaret haft brandutbildning på plats för 

all personal och som genomförts i tre omgångar. Micasa har stått för kostnaden.  

 

Hägersten-Liljeholmens hemtjänst: Hemtjänsten har ansökt om och fått 

fortsatta medel, 200 tkr, till ”demensgruppens” utvecklingsarbete. Medlen ska 
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användas till planeringsdagar och utbildningar/kunskapsutveckling. Det nya 

tids- och registreringssystemet är administrativt krävande för verksamheten.  

 

Axgården, Fruängsgårdens servicehus och Äldrestöd. På Axgården, avdelning 

5, behöver larmet bytas ut. Äldreomsorgens personal behöver ökade kunskaper 

om syn- och hörselhjälpmedel och utbildningsinsatser planeras därför att 

genomföras av syn- och hörselinstruktörerna.  

 

§ 7.  Ärenden till stadsdelsnämnden 2014-04-10 

Pensionärsrådet gick igenom ärendena till stadsdelsnämnden.  

 

Ärende 4: Tertialrapport 1 – 2014 

Pensionärsrådet ställde frågor om flera områden som tas upp i tertialrapporten 

och som förvaltningen svarade på. Frågorna gäller mål kring arbetsmiljöarbetet, 

demensvården, upprustningen av Aspuddsparken, trygghetsvandringar på 

vintern, årsmålen för dagverksamhet och brukarnas delaktighet inom 

hemtjänsten och om budgetunderskottet inom äldreomsorgen.  

 

Pensionärsrådet har via KPR tagit del av en enkätundersökning som genomförts 

av Kommunal. Rolf Lindqvist mejlar den till Anneli för vidarebefordran.  

 

Ärende 4: Årsrapport 2013 för Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

Pensionärsrådet hade inga synpunkter. 

 

Ärende 6: Pantrör, erfarenheter med mera 

Pensionärsrådet tycker det är positivt att försöket med pantrör permanentas och 

utökas. 

 

Ärende 10: Beredskapsplan för kris och katastrof inom Hägersten-

Liljeholmens stadsdelsområde 

Pensionärsrådet undrade om övningar genomförs.  

 

Ingrid Widebäck informerade om att det i planen bland annat tas upp hur 

stadsdelsförvaltningen ska upprätta mottagningsplatser för personer som 

drabbas av katastrofer i stadsdelsområdet.  

 

Ledningen och de personer som ingår i katastrofarbetet får regelbunden 

utbildning och genomgång av hur krissituationer ska hanteras. Övningar för 

ledningsgruppen genomförs varje/vartannat år.  

 

§ 8. Rapport från förtroenderåden 

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Den 6 maj var det vårlunch med 

kyckling. På nationaldagen bjuder förtroenderådet de boende på kaffe och kaka. 

 

Eiwor berättade att hon och förtroenderådet också har uppmärksammat att de 

äldre som flyttar in är svårt sjuka och att flera boende har gått bort. 
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Kransen-Åsens förtroenderåd, Bertil Andersson: Idag blir det sillunch på 

Hökmossens gård.  

 

Fruängsgårdens förtroenderåd, Lars Åsberg: På mötet den 21 maj ska 

förtroenderådet planera inför midsommarfesten den 18 juni.  

 

Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: PRO kommer att anordna 

midsommarfirande den 5 juni.  

 

§ 9. Övriga frågor 

 

Inbjudan till Internationella Strokedagen 14 maj 

Inbjudan var utskickad till pensionärsrådet. 

 

Föreläsningar i ABF-huset 

Inbjudan till Äldrecentrums föreläsningar i höst delades ut. 

 

Information för äldre på Axelsbergs äldreboende den 15 maj 

Rolf Lindqvist tog upp att han uppmärksammat annonsen om 

informationsmötet i ”Mitt I”, men att det också vore bra om pensionärsrådet 

alltid får en inbjudan till förvaltningens informationsmöten/träffar som berör 

äldre i, för vidare spridning till pensionärsföreningarna.    

 

Tomma lägenheter vid Axelsbergs seniorboende 

Rolf Lindqvist redogjorde för kontakterna med Micasa om de tomma 

seniorlägenheterna. Rolf mejl var utskickad till pensionärsrådet.  

 

Enligt Micasa har man vid inventering av lägenheterna sett att större åtgärder 

behöver vidtas.  

 

Yvonne Goldberg bekräftade detta. Enligt information från Micasa har man 

hittat fuktskador som måste åtgärdas innan inflyttning. Det innebär också att de 

13 boende behöver evakueras.  

 

Västertorps centrum 

Valter Lund har tagit bilder på hur stenplattorna på trottoarerna i Västertorps 

centrum ser ut ett år efter upprustningen, se bild som bifogas till protokollet. 

Plattornas ojämnhet utgör en stor fallrisk för äldre. Det är också en 

estetisk fråga. 

 

Valter skickar bilderna till trafikkontoret och Anneli lämnar en kopia för 

kännedom till Gunnar Ohlsén, avdelningen för samhällsplanering.  

 

§ 10. Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen den 10 juni, start med förmöte kl. 9.00. 

Lokal: Klubbrummet, Trekantens servicehus 

 

Vi avslutar med gemensam lunch på Trekantens restaurang. 
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§ 11.   Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade alla för dagens möte och förklarades därmed sammanträdet 

avslutat. 


